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پرونده «کیارستمی» خارج از نوبت 
در نظام پزشکی بررسی شد

ایســنا: نخســتین جلسه رســیدگی به پرونده  �
پزشــکی «کیارســتمی» خــارج از نوبــت برگزار 
شــد. بنابــر اعــلام روابط عمومی ســازمان نظام 
پزشــکی، اولین جلسه رسیدگی به پرونده پزشکی 
«کیارستمی» در ســازمان نظام پزشکی با حضور 
رئیس کل، مسئولان ارشــد دانشگاه علوم پزشکی 
ایــران، مدیــرکل نظــارت و اعتباربخشــی وزارت 
بهداشــت، درمــان و آمــوزش پزشــکی، معاون 
انتظامــی و دادســتان ســازمان نظام پزشــکی، 
معاون حقوق بشــر و بین الملل وزیر دادگستری، 
قائم مقام معاون انتظامی و قائم مقام دادســتان 
انتظامی دیروز (شــنبه) تشکیل شد. در این جلسه 
مواردی بررســی شــد از جمله اینکه ابتدا ســیر 
مبســوط بیماری وی و اقدامــات درمانی مربوطه 
از ســوي معاون درمان دانشــگاه علوم پزشــکی 
ایران به صــورت تفصیلی مطرح و مقرر شــد در 
اســرع وقت اصل تمامی اوراق بالینی پرونده وی 
که از بیمارســتان جم و آراد اخذ شــده است در 
اختیار دادســرا و کمیته ویژه کارشناسی قرار گیرد. 
با توجه به سیر بالینی وی، اعضای کمیسیون ویژه 
متشکل از اســتادان مبرز در حوزه های تخصصی 
ذی ربط به عنوان کارشناسان انتخاب شدند و قرار 
شــد در اســرع وقت احکام افراد مزبور به وسیله 
رئیس کل صادر شود و مقرر شد به دلیل اهمیت 
پرونده بالینی وی در فرانسه از طریق سازمان نظام 
پزشکی فرانســه و ســازوکارهای وزارت خارجه، 
پرونــده وی از فرانســه جهت تکمیــل اقدامات 
کارشناسی اخذ شود و در نهایت پرونده به صورت 
ویژه و خارج از نوبت در دادســرای نظام پزشکی 

بررسی شود.

تذکر سینماگران به پزشکان درباره 
اهمیت دادن به جان بیمار

ایلنا: تعدادی از ســینماگران با ساخت فیلمی  �
کوتاه از نحوه رفتار پزشکان با عباس کیارستمی و 
ســایر بیماران گلایه کردند. تعدادی از سینماگران 
با ســاخت فیلمی کوتاه و احساســی، به پزشکان 
دربــاره نحوه رفتارشــان بــا ســینماگران و همه 
بیماران تذکر دادنــد. این فیلم کوتاه با نام «باد ما 
را با خود خواهد برد» توســط مسعود فرجام و با 
همکاری عبــاس رافعی، جواد حقیقی و مهســا 
بهشتی ســاخته شده است و در آن از بخش هایی 
از دکلمه عباس کیارســتمی درباره زندگی و مرگ 

استفاده شده است.

خبر

پرداخت مابه التفاوت افزایش 
حقوق بازنشستگان  در مرداد  ماه

مهــر: مدیرعامل ســازمان تأمیــن اجتماعی  �
حقــوق  افزایــش  مابه التفــاوت  پرداخــت  از 
بازنشســتگان تأمین اجتماعی در مردادماه خبر 
داد. دکتر ســیدتقی نوربخش دربــاره افزایش 
حقوق بازنشســتگان افزود: مصوبه افزایش ۱۴ 
درصدی حقوق بازنشســتگان از ســوی دولت، 
خردادماه تصویب شــد، به همیــن دلیل امکان 
پرداخت مابه التفاوت افزایش حقوق فروردین و 
اردیبهشت بازنشستگان نبود و فقط افزایش این 
ماه لحاظ شــد. وی گفت: مابه التفاوت افزایش 
مســتمری دو ماه ابتدای ســال بازنشستگان در 
مردادماه پرداخت می شــود و این خبر خوشــی 
اســت که در هفته تأمین اجتماعــی برای آنها 
داریم. مدیرعامل ســازمان تأمیــن اجتماعی به 
رشــد مستمری ها در ســال های گذشته اشاره و 
تأکید کرد: در ســال های ۹۲ و ۹۳ مســتمری ها 
۲۵ درصد، ســال ۹۴ مســتمری ۱۵ درصد و در 
ســال ۹۵ نیز ۱۴ درصد رشد داشت و درمجموع 
در دولــت یازدهــم بــا افزایــش ۷۹درصدی 
مســتمری ها روبه رو بودیم. این در حالی است 
که در هشت ســال دولت قبل مســتمری ها ۴۳ 

درصد رشد داشت.

شهردار تهران ۵۷ درگذشت 
جواد شهرســتانی که ســالها شــهردار تهران  �

و مشــهد بود بامداد شــنبه در ســن ۹۲ سالگی 
درگذشت. شهرستانی در سالهای ۱۳۴۲ تا ۱۳۴۴ 
به عنوان شهردار مشهد، در سال ۱۳۴۷ در سمت 
شــهردار تهران و پس از آن به مدت چهار ســال 
تصدی اســتانداری کرمانشــاه را بر عهده داشت. 
او پــس از شــهردار معروف و پر حاشــیه تهران 
یعني ”نیك پي ” مســئولیت شــهرداري تهران را 
قبــول کرد و تــا چند روز پــس از ۱۲ بهمن ۵۷ و 
ورود امام خمیني(ره) به تهران در این مسئولیت 
بود. شهرســتاني بنا به خواســته امام خمیني از 
مسئولیت خود استعفا مي دهد و پس از او محمد 
توسلي شهردار تهران مي شود. شهرستاني سالها 
به بیماری ذات الریه مبتلا بود و در این ســالها به 
دلیل آلودگي هوا بیشــتر در شــهر مشهد حضور 

داشت.  

دریچه

جامعه
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کیارستمی رفت
 وزیر بهداشت باید پاسخ گو باشد

یکشــنبه ها در روزنامه «شرق» ستونی داشتم 
که می شد آنجا یادداشت منتشر کرد ولی احساس 
کردم بــا اوضاعی کــه در بیمارســتان دیدم، یک 
ســاعت معطلی هــم شــاید جایز نباشــد؛ پس 
یادداشت را ســه ونیم شب در سایت سینماسینما 

منتشر کردم. 
نوشــتم که: «چرا پنهــان کاری می کنیم؟ چرا 
بیخود و بی جهــت درباره یکی از مفاخر فرهنگی 
کشورمان واقعیت را نمی گوییم؟ ... من نه پزشکم 
و نه اطلاعاتش را دارم که بتوانم درباره عمل های 
جراحی که اخیرا روی کیارســتمی انجام شــده و 
کیفیت خدمات پزشکی که به او داده اند اظهارنظر 
کنــم، اما می دانم اگــر عباس کیارســتمی در هر 
گوشــه دیگر جهان بود، مجهزترین بیمارستان آن 
کشور و زبده ترین تیم پزشــکی ممکن در خدمت 
درمان او قرار می گرفت... سیســتم پزشکی کشور 
و شخص وزیر بهداشت و درمان باید تمام اهتمام 
خود را بــرای ارائه خدمات پزشــکی به او به کار 
می بستند و حالا که ظاهرا این اتفاق به طور کامل 

نیفتاده، باید پاسخ گو باشند و مسئولیت بپذیرند».
تیتر یادداشــت آن شــب، که بعدا در «شرق» 
هم منتشر شد، این بود: «عباس کیارستمی احوال 

خوشی ندارد؛ وزیر بهداشت مسئول است».
روابط عمومــی وزارت بهداشــت جوابیه داد، 
وزیر بهداشــت هم رفت بیمارســتان، عکسش را 
هم گرفت و بعد گفتند اگر نمی رفت، کیارســتمی 
فوت کرده بود و تیم پزشــکی آوردند و صحبت از 
نجات کردند و آب ها از آســیاب افتاد تا حرف های 
تلخ کیارســتمی به اطرافیان که خبر از آگاهی اش 
از آنچــه بر او رفته، مــی داد و بعد مراجعه کوتاه 
به بیمارســتان آراد و بعد ســفر به فرانســه برای 
ادامه درمان و یک عکــس دیگر و پس از آن یک 
خبر شــوم با فاصله درست سه ماه از روزی که به 

بیمارستان جم رفتیم. 
مــن هنوز هــم تخصصــش را نــدارم درباره 
«خطای پزشکی» اعلام نظر کنم ولی هنوز شخصا 
اطمینان دارم کیارستمی هر جای دیگری جز ایران 
بود، از خدمات پزشکی بهتری برخوردار می شد و 
به این زودی نمی رفت. حالا کیارستمی از میان ما 
رفته است ولی هنوز فکر می کنم وزیر بهداشت و 
دستگاه بهداشت و درمان مسئول اند و باید درباره 
عملکردشــان و عمل جراحی و خطای احتمالی 

پزشکی پاسخ گو باشند. 
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ضرورت رعایت اخلاق بازنشر
 در شبکه های اجتماعی

طراحان اینســتاگرام با ایــن کار به طور ضمنی 
ایــن پیش فــرض را تأییــد کرده اند که مشــاهده 
تصویــر اقدامــات خشــونت بار، «دیگرآزارانه» یا 
«خودآزارانه» برای افراد جامعه مضر اســت زیرا 
محتوای سالمی محسوب نمی شود و بلکه حاوی 
قبح زدایــی، بهنجار جلوه دادن، بدآموزی و ترویج 
ضمنی چنین اقداماتی است. پژوهش هایی وجود 

دارد که فرضیه طراحان برنامه را رد نمی کند. 
ایــن گزینه در اینســتاگرام، تصاویــر دلخراش 
خودکشی در ماه های اخیر را برایم تداعی کرد که 
به طور بسیار گسترده روی شــبکه های اجتماعی 
ایرانی بازنشــر می شــد و اغلب با زیرنویس هایی 
از نــوع ابــراز نگرانی شــدید بــرای افزایش آمار 
خودکشــی همراه بود! اطلاع رســانی ای که خود 

مصداق نقض غرض بود. 
امروزه شــبکه های اجتماعی فرصتی را فراهم 
کرده انــد تا هرکســی بتوانــد هر محتوایــی را در 
کســری از ثانیه در برابر دید  هزاران نفر قرار بدهد. 
بااین حال به نظر می رســد «اخلاق» و «مسئولیت 
اجتماعی» متناظر با این امکانات در بدنه اجتماعی 
ما هنوز شــکل نگرفته اســت و بــه صرف وجود 
امکان «بازنشــر و هم رســانی» محتواها، هرکسی 
هر چیزی را بدون توجه به آســیب ها و پیامدهای 
منفــی فــردی و اجتماعی ایــن محتواهــا تکثیر 
می کند. به نظر می رسد ضروری است این آگاهی 
ترویج شــود همان گونه که آلودن محیط زیســت 
و آســیب رساندن به اشــخاص در دنیای واقعی، 
حیــات فردی و جمعی ما را بــه خطر می اندازند 
و تبعــا اقداماتی غیراخلاقی و غیرمســئولانه اند، 
آلودن فضای مجازی با بازنشــر مداوم محتواهای 
نامناســب و مخرب، زندگی مــا، عزیزان ما و همه 
جامعه را تهدید می کند. محتواهای نامناسب (از 
قبیل آنچه به عنوان نمونه، اینســتاگرام فهرســت 
کرده است) اگرچه ظاهرا به طور فیزیکی به کسی 
آســیب نمی زند، اما هم با تأثیرات روانی و هم با 
القائــات مخرب خود به ســلامت جامعه صدمه 
می زند و تک تک افــرادی که چنین محتواهایی را 
در فضاهای عمومی بازنشــر می کنند در برابر این 

پیامدها مسئول هستند. 
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شهرهای ایران سیاسی است
ناصر فکوهی در تعریف خود، شروع تفکر درباره شهر 
و شهرنشــینی را تا آغاز دوران تمدن های انسانی یعنی تا حداقل شش هزارسال 
پیش به عقب رانده اســت. به گفته این جامعه شناس، شهر به مثابه مفهومی 
مترادف و هم پوشان با نوعی ســازمان یافتگی جدید در چندین زمینه اساسی و 
ظاهرا نخستین بار در منطقه خاورمیانه (مصر و بین النهرین) در جوامع انسانی 
شــکل گرفت. جایی که نخســتین بار در تاریخ انســان با چنیــن تفکری روبه رو 
شده ایم، فلسفه یونان باستان اســت. در آثار افلاطون و ارسطو که به خصوص 
به موضوع سیاست و سازمان سیاسی توجه خاصی دارند، مسائل شهری، شکل 
شهر، نوع روابط بین شهروندان، چگونگی اجرای برنامه های اصلاحی، استفاده 
از ابزارهایی چــون هنر و ورزش برای بهبود زندگی شــهروندان و... به صورت 
نظام مند به بحث گذاشته شده است و این آثار هنوز برای ما قابل استفاده هستند. 
تأثیر آثار یونانیان در تمدن اسلامی از خلال آثار فیلسوفانی چون ابن سینا و فارابی 
و بعدها تفکر اندیشــمندان مسلمانی چون ابن خلدون که در جریانی گسترده و 
پربار از ســنت تاریخ نویسی و جغرافی دانی اسلامی قرار می گیرد، برای ما بسیار 
قابل اســتفاده است. این در حالی است که پدیده شهر در ایران تاریخی طولانی 
دارد و برخی از قدیمی ترین شهرهای جهان در این کشور وجود داشت؛ حتی در 
زمینه ادبیات شهرداری نیز ما منابع بسیار زیادی داریم که نشان می دهد دغدغه 
اداره مناســب شهرها، صدهاسال اســت که در این کشور وجود داشته است. با 
این وصف، شهر ایرانی از ابتدا شهری «سیاسی» و نه شهری مبتنی بر «قراردادی 
مدنی» بود. بعدها نیز زمانی که شــهرهای ایرانی رشــد خود را به ویژه به دلیل 
درآمدهای نفتی، از ابتدای قرن بیستم آغاز کردند، شهری «دولتی» و نه شهری 
اســتوار بر «اخلاق و مبانی شهروندی» باقی ماندند. نگاهی به درآمدهای نفتی 
که از نیمه قرن بیستم تمام جریان های سیاسی، اجتماعی و اقتصادی در کشور 
ما را تحت تأثیر قرار داده اند، این امر را نشان می دهد. نوسازی، که نوعی بازسازی 
شهری است، با فرسودگی مکان ها ارتباط دارد؛ هر دو، چرخه های سرمایه گذاری 
مالی در املاک و مســتغلات شــهری هستند. شــروع این روند از آنجایی است 
که مالکان تصمیم می گیرند در نواحی کم ارزش شــهر ســرمایه گذاری نکنند. 
مشاهده گری می نویســد: «بازار مسکن به سمت دسته بندی جمعیت براساس 
درآمدها و جای دادن آنان در نواحی مختلف تمایل دارد. شــاید نژادپرستی نوع 
دیگری از دســته بندی را به آن بیفزاید. در صورتی که ناحیه ای به طور فزاینده با 
ساکنان کم درآمد پر شود، مالکان نسبت به حفظ مایملک خود در آنجا انگیزه ای 
ندارند. اگر آنها مجبور باشــند برای بهبود این وضعیت سرمایه گذاری کنند، به 
دریافت اجاره بیشــتری نیاز دارند تا این ســرمایه گذاری به کاري سودمند برای 
آنان تبدیل شود. افرادی با درآمد بالاتر که می توانند اجاره های بیشتری بپردازند، 
ممکن اســت مایل نباشند در همسایگی دســته نخست زندگی کنند. مالکان با 
پشت گوش انداختن تعمیرات، می توانند پول بیشتری برای خرید ساختمانی دیگر 

در محلی دیگر پس انداز کنند». 

مفهوم بافت فرسوده، تعریف مشترکی ندارد
به ســبب ارزان بودن قیمت مسکن در بافت های فرسوده، درصد بالایی از 
جمعیت در آنها زندگی می کنند؛ علاوه بر آن، با گذشــت زمان، هر روز بر آمار 
بافت های فرســوده افزوده می شود و محله های جدیدتری به بافت فرسوده 
تبدیل می شوند. گسترش حاشیه های شهری بدون برنامه ریزی و مهندسی نیز 
این معضل را دوچندان می  کند. مهم ترین مسئله ای که در این میان به چشم 
می خورد، نبود تعریف مشــترک از مفهوم بافت فرسوده، تقلیل شاخص های 
تشــخیص فرســودگی بافت به مســائل کالبدی و درنتیجــه ناکار آمد بودن 
تعاریف موجود اســت. هرچند بررسی تجارب جهانی نشان می دهد تعریف 
مشــترک و واحدی از بافت فرسوده وجود نداشــته و پویایی این بافت و بروز 
مسائل گوناگون در آن ســبب می شود ارائه یک تعریف واحد به تقلیل گرایی 
در موضوع بینجامد و به کاســتی های فراوانی دامن بزند؛ باید توجه داشت، 
نبود تعریف مشــترک به معنای فقدان رویکرد نیســت. آنچه درحال حاضر 
به عنوان تعریف مشــترک و مصوب بافت فرســوده در سازمان های مختلف 
اجرائی مد نظر قرار می گیرد، معیارهای ســه گانه ارائه شــده از سوی شورای  
عالی شهرسازی و معماری ایران براساس ریزدانگی، ناپایداری و نفوذناپذیری 
اســت. تا کنون نقدهای بســیاری بر این معیارها وارد شــده و تجربه اجرای 
نوســازی بافت های فرسوده نیز نشان می دهد این ســه معیار شاخص های 
مناسبی برای تشخیص بافت های فرسوده نیستند. مشاور فرانسوی اپور ابتدا 
مفهوم «بافت های شــکننده» را به جای «بافت های فرســوده» به کار برد و 
ســپس این ســه معیار را فقط برای شناســایی اولویت های مداخله مناسب 
برشــمرد. او نظرات خود را درباره سه معیار مصوب شورای  عالی شهرسازی 
و معماری چنین بیان کرد: «معیار شــماره یک یعنی «کوچک بودن قطعات» 
ربطی به کیفیت بافت ندارد. حذف این قطعات، حذف تاریخ شــهر است که 
حاصل انباشت زمان است. معیار شماره دو یعنی «کم دوامی»، نشان دهنده 
محله هایی اســت که در صورت وقوع زلزله دچار بیشــترین آســیب شده و 
مقاوم سازی آنها ضروری است. معیار شماره سه یعنی نفوذناپذیری (فقدان 
دسترســی مناسب به وسایل نقلیه) ارتباطی با نوسازی ندارد، بلکه باید برای 
رفع این معیــار به دنبال ایجاد فضاهای باز باشــیم و به شــبکه حمل ونقل 
عمومی در این محله ها باید به صورت ویژه  توجه شــود. بافت های فرسوده 
به دلیل نــوع مصالح به کار رفته در آنها ایســتایی و اســتحکام پاییني دارند، 
ســکنی گزینی بخشی از فضای ســکونت بافت فرسوده از ســوي مهاجران 
بافت های حاشــیه ای از مطلوبیت فضایی و کالبدی بافت می کاهد. شــبکه 
معابر موجود به دلیل پایین بودن ضریب نفوذپذیری، شــکل اندام واره آنها و 
نداشتن سلســله مراتب دسترسی، کارایی لازم را ندارد. سیستم دفع فاضلاب 
این بافت ها بیشتر به صورت سنتی (چاه یا هدایت به آب های سطحی) است 
که به دلیل ماهیت شــیمیایی فاضلاب، مشکلات کالبدی و زیست محیطی را 
در این بافت ها تشدید می کند. به دلیل کم عرض بودن معابر اصلی متصل به 

این بافت ها، تردد وسایل نقلیه با مشــکلات عدیده ای مواجه است، معضل 
ترافیک ناشــی از آن باعث تشدید آلودگی هوا و اثرات نامطلوب بر کالبد این 
بافت ها می  شود. فرســودگی فقط کالبدی نیست، اجتماع، اقتصاد و فرهنگ 
نیز فرسوده می شوند که هرکدام سبب فرسودگی آن دیگری هم می شود که 

آثار آن در بافت فرسوده دیده می شود. 
جابه جایی ساکنان اصیل، جایگزینی میهمانان ناآشنا 

بزرگترین خطری که درباره بیشــتر بافت های فرســوده و مرکزی شهرهای 
با ســابقه کهن، تشــخیص داده مي شــود، موضوع بروز تغییرات ناخواسته و 
مستمر در ترکیب اجتماعی ســاکنان این قبیل بافت هاست. هم زیستی ناگزیر 
و غیرارادی با اقشــار اجتماعی تازه وارد و ناآشــنا بــه فرهنگ محله و بافت، 
می تواند تبعات متفاوتی را به دنبال داشته باشد. در صورتی که این هم جواری 
به اختلاط فرهنگــی بینجامد، با توجه به اصل تأثیــر متقابل، بخش هایی از 
فرهنگ نیروی تازه وارد، به ســاکنان قدیمی این مناطق منتقل می شــود و در 
بهترین حالت می توان امیدوار بود که اثرات سازنده و مثبت این تعامل، بیش 
از آثار تخریب کننده و ویرانگرش باشــد؛ امــا در صورتی که میزبان بیش از این 
نیز تحت  تأثیر فشــارهایی از جنس بی علاقگی به ســکونت گاه آبا و اجدادی 
خویش قرارگیرد، به دلیل فقدان تأمین حداقل های اولیه زندگی شهرنشــینی 
(آن گونه که در نقاط نوســاز شــهر رخ می دهد) به یک نیروی منتقد و آماده 
کنده شــدن از بافت تبدیل می شــود و بدون تردید جابه جایی ساکنان اصیل و 
جایگزینی میهمانان ناآشنا اتفاق می افتد. نکته بسیار مهمی که جامعه ساکن 
بافت های فرســوده را تهدید می کند، معضل اعتیاد است که در برداشت های 
محیطی و میدانی انجام شده از سوی محققان به دفعات مشاهده شده است. 
شــیوع این آســیب اجتماعی که به خودی خود، دافعه قوی برای فراری دادن 
افراد ســالم از محیط پیرامون و بافت آلوده شده سکونتی محسوب می شود، 
از جمله آســیب های جدی اجتماعی است و چنانچه مسئولان برای حل این 
معضل چاره اندیشــی نکنند، چه بســا هرگونه اقدام براي بهسازی و نوسازی 
کالبدی بافت های فرســوده، بي اثر می ماند. بررسی سطح درآمد و هزینه های 
خانوار در بافت های فرســوده حاکی از آن است که بیشتر ساکنان این بافت ها 
درآمد پایین تری نســبت به هزینه های ماهانه خود دارنــد، این موضوع امید 
برنامه ریزان شــهری را براي نوســازی ابنیه فرســوده در این بافت ها کاهش 
می دهد. حجم اندک ســرمایه گذاری های عمرانی انجام شده در سطح بافت 
فرســوده از سوی حوزه های مختلف مدیریت توسعه شهری و به تبع آن، نبود 
انگیزه در بخش خصوصی برای سرمایه گذاری در بافت، مانع از این شده است 
که این بافت ها به موقعیت های اقتصادی مطلوب دســت یابند. وزارت کشور 
به ویــژه زیرمجموعه حوزه معاونت عمرانی این وزارتخانه، وزارت مســکن و 
شهرسازی، سازمان میراث فرهنگی و صنایع دستی و گردشگری کشور هرکدام 
به نوعی خود را در این حوزه ســهیم و دخیل می دانند، همین موضوع باعث 
تشدید مشکلات و ناهماهنگی در سیاست گذاری و اقدامات اجرائی می  شود. 

بافتى که انسان ها را مى فرساید

معصومه اصغری: آنچه ما در تهران به عنوان پایتخت، 
از تاکســی شــامل همه خصوصیات، از راننده گرفته تا 
کوچک تریــن خصوصیــات خودرو تجربــه می کنیم، با 
بیشتر شــهرهای بزرگ دنیا فرق دارد. تاکسی در تهران 
مــا جزئــی از حمل ونقل عمومی اســت و در بیشــتر 
مــوارد نقش مینی بوس را بازی می کند تا یک وســیله 
نیمه شــخصی که تعریف اصلی آن اســت. تاکسی در 
تهران و شــهرهای بزرگ دیگر ما داخل و بیرونش بوی 
بد می دهد، صندلی هایش چرک و ســیاه هستند، در را 
باید محکم به هم بکوبی تا بســته شود، درها دستگیره 
ندارند و اگر همه اینها را نبینید، حتما درباره رفتار راننده 
و کرایه نارضایتی را تجربــه کرده اید. اینها را نگفتیم تا 
قشــر زحمتکش و رنج کشــیده کف خیابان های تهران 
را بیشــتر از این دلخــور کنیم. همه اینهایــی که گفته 
شــد، در ۹۰ درصد موارد اصلا تقصیر رانندگان نیســت 
و بایــد دلیلــش را در جــای دیگری پیدا کــرد. اینها را 
گفتیم تا از همین نشــانه ها درباره تاکســی های لوکس 
جدیدی صحبت کنیم که خیلی آهســته و نامحسوس 
دارند جای خودشــان را در دل پایتخــت باز می کنند و 

تاکسی های قدیمی را کنار می زنند. 
 تاکسی لوکس سوارشدن کرایه سنگین هم دارد؟ 

شــرکت تاکسی رانی در شهر تهران از چند سال قبل 
تاکنون مجوز فعالیت برای چندین شــرکت خصوصی 
که تمایل داشــته اند تاکســی های لوکس را وارد تهران 
و چرخه حمل ونقل آن کنند، داده اســت. این شرکت ها 
با مشــکلات و البتــه حمایت های بســیار، در این چند 
ســال فعال بوده اند و اگرچه در سال های اولیه حضور 
و فعالیت شــان چندان به چشم نمی آمد؛ اما حالا آنها 
زیاد و فعال هســتند بالاخره بخــش زیادی از مردم در 
پایتخــت آنها را دیده و از فعالیت شــان با خبر و یا اصلا 
مشتری شان شده اند. شــاید مردم در شهرهای جنوبی 
و یا مناطق آزاد تجربه بیشــتری از تاکســی های لوکس 
داشــته باشند؛ اما براي مردم تهران و دیگر کلان شهرها 
که از ابتدا تاکسی شــان پیکان های نوســتالژیک بوده و 
بعد هم خودروهایی بــا کیفیت نازل و در حد بضاعت 
تولید داخل تبدیل به تاکسی شــان شــده، اســتفاده و 
بهره مندی از تاکســی های لوکس می تواند اتفاق جدید 
و مهمی باشد. قبل از هر چیز سؤال اصلی  مسافران این 
اســت که اگر به جای پیکان و پراید سوار تویوتا کمری 
و تویوتا  Rav42015 یا رنو فلوئنس و... شــوند، چقدر 
بیشــتر باید پول بدهند. براساس آنچه به عنوان آخرین 
مصوبه برای این خودروها تعیین شده، این خودروهای 
پاک و مدرن، موظف هســتند تا حدود ۴۰ درصد بیشتر 
از تاکســی هایی که همین حالا در شهرها فعال هستند، 
کرایه دریافت کنند. همین حالا که این تاکسی ها عموما 
در مســیر فرودگاهی و هتل ها و راه آهن فعال شده اند، 
رقمــی بیش  از  این رقم را دریافت می کنند و علاوه بر آن 
با توجه به مسافری که دارند، این رقم تغییر هم خواهد 

داشت. 
منفعت برای شرکت خصوصی یا تاکسی لوکس

شــرکت های زیادی که در این چند سال وارد عرصه 
تاکسی رانی شــده اند و با واردات خودروهای لوکس، از 
ســوی دولت و تاکســی رانی حمایت می شوند، همانند 

هر عرصه دیگری، ســرمایه گذارانی به دنبال پول بیشتر 
هستند؛ اگرچه با ورود این تاکسی های جدید که عمدتا 
برقی و هیبریدی هســتند، علاوه بر هوای پاک و کیفیت 
بیشــتر برای مشــتری، کیفیت در حمل ونقل و رفاه در 
شهر هم بیشــتر می شــود؛ اما در این میان باید دید این 
سودها چند جانبه است یا نه؟ یعنی آیا علاوه بر شرکت 
وارد کننده و مالک این خودروهــا رانندگانی که عموما 
به اســتخدام شــرکت در می آیند یا در هزینه خودرو با 
شرکت شریک می شــوند، هم منفعت دارند؟ این گونه 
نباشــد که پس از چند ســال از واردات این خودروها و 
فعالیت تاکســی های لوکس تازه اشکال کار بالا بزند و 
معلوم شــود این سال ها روندی اشتباه با اصرار به سود 
عده ای ادامه یافته است. آنچه از پیگیری ها و گفت وگو 
با رانندگان این تاکسی های لوکس به  دست  آمده، گویای 
این اســت که تعداد زیادی از این رانندگان با گذاشــتن 
بخش زیادی از پول خودرو در سود آن با شرکت شریک 
شــده اند و حالا با رقم هایی که به  عنوان کرایه و سهم 
شرکت اعلام شده، ســوددهی لازم را ندارند. به عبارتی 
درآمد ماهانه از این خودروهای لوکس در مقابل حجم 
پولی که به عنوان ســرمایه وســط گذاشــته اند، صرف 
اقتصادی نــدارد و به قول یکی از راننــدگان اگر با این 
پول ساخت وساز می کردند، چند برابر در آمد داشتند؛ اما 
مسئله اینجاست که به  هر  دلیلی حالا تاکسی گرفته اند 
و دستشــان اینجا بند شده اســت؛ هرچند تعداد زیادی 
از همیــن رانندگان در این مدت ســهام یا خودرو خود 
را فروختــه یا واگــذار کرده اند؛ خودرویی کــه با انواع 
معافیت مالیاتی و گمرکی از ســوی شرکتی خصوصی 
وارد کشــور شده، ممکن است برای آن شرکت منفعتی 
در بر داشــته باشــد؛ اما در نهایت قرار است آن راننده 
با مردمی ســروکله بزند و پول قسط را دربیاورد که به 
کرایه های دیگری عادت دارند. به نظر می رســد تفاوت 
و گذاشتن امتیازات خاص برای این تاکسی های لوکس 
اگرچــه اتفاق خوبــی بوده؛ امــا به همان انــدازه این 
تاکســی ها را دور از دسترس و حساس بار آورده است؛ 
به نحوی که اگر از آنها بــه مدل های مختلفی حمایت 
نشــود، امکان رقابت و جای گرفتن در درون سیستم را 

ندارنــد. به عنوان نمونه اگر امتیــاز لوکس بودن را کنار 
بگذاریم، در فرودگاه ها تاکســی شاســی  بلند تویوتا در 
کنار تاکســی ســمند مدل ۱۰ ســال قبل قرار می گیرد و 
مردم می توانند هر دوِ آنها را انتخاب کنند. در شــرایط 
فعلی عمده خودروهای وارد شــده در مالکیت شرکت 
وارد کننده است و همان شرکت هم مسئولیت خدمات 
خودروها را برعهده دارد و در این میان افرادی به عنوان 
راننده با مزایایی توافقی به کار گرفته می شوند. علاوه بر 
کیفیت خــودرو و خدمــات داخلی آن راننــدگان هم 
ظاهــر و رفتاری متفاوت دارند و قاعدتــا باید با احترام 
بیشــتری هوای مشــتری خود را که پولی چندین برابر 
می دهد، داشته باشــند. اگرچه هنوز این موارد را همه 
مردم تجربه نکرده اند اما این گونه گفته شــده و انتظار 
می رود که با بهره مندی از تاکســی های لوکس، کیفیت 
خدمات دهی تاکســی رانی در ســطح اســتانداردهای 

جهانی قرار  گیرد. 
شیب قدیمی ها به لوکس باید ملایم باشد

حالا اما ابوالفضل قناعتی، عضو هیأت رئیسه شورای 
شــهر تهران که در جریان فعالیت و شروع به کار تعداد 
زیادی از این شــرکت های خصوصی تاکســی رانی بوده 
اســت، به نمونه ای از مشکلات فعالیت این تاکسی های 
لوکس در پاسخ به «شــرق» اشاره دارد و می گوید: چند 
روز قبل در جریان اعتراض تعدادی از رانندگان تاکسی در 
راه آهن بودم که نسبت به فعالیت تعدادی از خودروهای 
لوکس به عنوان تاکســی اعتراض کرده اند. این رانندگان 
می گویند بیش از دو دهه اســت در راه آهن و این مســیر 
پر ترافیک و سخت فعالیت داشته ایم و حالا با ورود این 
تاکسی های لوکس دچار مشکل شــده ایم و باید برویم. 
قناعتی می گوید در جریان نوســازی نــاوگان باید طوری 
پیش برویم که تقابلی بین بخش قدیمی و جدید ناوگان 
به وجود نیاید و می افزاید: باید صنعت جدید تاکسی رانی 
را وارد شــهر تهــران کنیــم؛ موضوع لوکس بــودن این 
تاکســی ها یک مسئله و کیفیت و خصوصیات دیگر آنها 
مســئله دیگري اســت. این تاکســی ها برای شهری که 
هوای پاک می خواهد لازم اســت و اتفاقا فضاهایی مثل 
راه آهن که نقاط پر ترافیک و آلوده شــهر هستند، به این 

خودروهــا نیاز دارند. تلاش ما این اســت کــه در وهله 
اول خودروهــای برقــی و نه هیبریدی را وارد سیســتم 
تاکســی رانی کنیم. حداقل قیمت این تاکسی ها در چین 
۹۰  میلیون اســت و در هر صورت قیمت بالایی است و 
باید بــرای آنها الزاماتی را رعایت کرد. وی تأکید دارد که 
ســرمایه گذاران فعال در این حوزه قبل از سرمایه گذاری 
با شــورا و تاکسی رانی مشورت داشــته اند تا برای چنین 
ســرمایه گذاری ای متضرر نشــوند و قاعدتا انتظار دارند 
کمک شود تا خودرو ۲۰۰ میلیونی آنها با پراید ۲۰ میلیونی 
شرایط یکسان نداشــته باشــد. به همین دلیل بارها در 
این رابطه جلسه داشــته ایم تا این خودروها در اماکن و 
مسیرهایی که حضور این تاکسی ها توجیه دارد، همانند 
فرودگاه، فعال شــوند و بعد بــا ملاحظاتی و در فاصله 
زمانی بیشــتری وارد فضاهایی مثل راه آهن هم بشوند. 
قناعتی معتقد است که اگر این حق انتخاب وجود داشته 
باشــد و مردم انتخاب کنند، به مرور زمان این تاکســی ها 
هم جایگاه خودشان را خواهند داشت و می گوید: اختیار 
اینکه مســافر در فرودگاه یا راه آهن ســوار چه خودرویی 
می شــود و چه هزینــه ای می خواهد پرداخــت کند، با 
خودش خواهد بود؛ اما ما موظف هستیم این امکانات را 
در اختیار همه گروه ها در شهر قرار دهیم. در هر صورت 
بایــد به رانندگان قدیمی و رانندگان جدید فرصت دهیم 
و کمک کنیم تا هر دو گروه بتوانند با شــرایط کنار بیایند 
چراکه برای شــهر تهران که پیشــانی کلان شهرهاست، 
شــکل خوبی ندارد تاکســی هایی با کیفیت نازل فعال 
باشــند. این تغییرات در تاکســی رانی باید با شیبی ملایم 
پیــش برود تا اعضای این صنف به خصوص قدیمی ترها 
که از نظر معیشــت مشکل بیشــتری هم دارند، کمترین 
ضرر را داشته باشند. این عضو شورای شهر تهران با اعلام 
اینکــه درحال حاضر حدود ۳۰۰ خودرو برقی و هیبریدی 
در تهران فعال است و بخش خصوصی تمایل زیادی به 
ورود در این بخش دارد، گفت: باید به خواســته بخش 
زیادی از ناوگان تاکسی رانی احترام گذاشت اما واقعیت 
این است نمی توان به تمایل زیاد بخش خصوصی برای 
ورود بــه این بخش بی اعتنا بود و دیر یا زود این تغییرات 
اتفاق می افتد. شــاید بهتر باشد در این میان نقبی هم به 
دلواپسی ها و مظلومیت های چند ده هزار راننده تاکسی 
تهــران و شــهرهای بــزرگ بزنیم که به دلیــل بی پولی 
نمی توانستند خودرویشــان را نوسازی کنند و سال ها در 
نوبــت چندرغاز وام دولتی و کمک شــهرداری ماندند و 
هنوز هم مانده اند. رانندگانی که حتی حق بیمه شــان را 
هم شرکت مســئول بیمه برای اموراتی دیگر صرف کرد 
که هنوز در موردش شفاف ســازی نشــده و اگر اعتراض 
و اعتصــاب این چند هــزار راننده نبــود، چندین ماه حق 
بیمه شان روی هوا بود. رانندگانی که خودشان، خودشان 
را بیمه کرده اند و با  هزار تومان  هزار تومانی که از دست 
مردم می گیرند، ســلامت خود و خانواده شــان را تأمین 
می کنند. رانندگانی که سال های سال بدون حق و حساب 
بار حمل ونقــل عمومی تهران را با همــه کم کاری ها و 
حتی کم گذاشــتن هایی که همه مــا می دانیم، به دوش 
کشیده اند، اما حالا که مدیران شــهری و سرمایه گذاران 
دنبال خودروهای لوکس رفته اند، آنها باید به ســاز آنها 

برقصند و کنار بکشند و کم کم حذف شوند. 

ورود تاکسی های جدید به ناوگان تاکسی رانی موافقان و مخالفان زیادی دارد

لوکس ۲۰۰ میلیونی یا پراید ۲۰ میلیونی؟ 

یم
سن

، ت
ند

ه و
هر

ن ز
سی

: ح
س

عک


